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„Naším cílem je zprostředko-
vat seniorům a handicapovaným 
spoluobčanům žijícím v kraj-
ských sociálních zařízeních se-
tkání, kulturním programem pre-
zentovat zájmovou činnost a pl-

nohodnotnost života v sociálních 
zařízeních kraje a posilovat i ces-
ty vzájemného partnerství s okol-
ním světem,“ přivítal účastníky 
radní Vondráček hned v úvodu 
programu. 

Kromě bohatého kulturního 
programu, jenž nabízel zpěv, di-
vadlo i vystoupení fotbalové je-
denáctky, klienti po celý den 
předváděli ručních práce a další 
zájmovou činnost. 

Ředitelé Domova důchodců 
Proseč u Pošné a polského do-
mova důchodců Pogodna Jesieň 
z Těšína podepsali partnerskou 
smlouvu, od které si slibují pře-
devším navázání nových přátel-
ských vztahů a přátelské přeshra-
niční spolupráce. 

Podle očekávání padl i nový 
rekord. V České knize rekordů se 
tedy zanedlouho objeví nový zá-
pis v kategorii rekordy seniorů. 

Klienti 23 krajských sociálních 
zařízení vytvořili 4.415 metrů 
dlouhý řetěz přátelství.

Soukromá firma před-
stavila nový projekt Sociální au-
tomobil. To je vlastně obnova vo-
zového parku v neziskových zaří-
zeních a ústavech, které se věnují 
charitativní činnosti a svou čin-
nost zaměřují především na po-
skytování sociálních služeb. Pro-
středky na nákup motorových vo-

zidel jsou od partnerů získávány 
na základě úhrad za pronájem re-
klamních ploch na pořizovaném 
automobilu. 

Součástí programu setkání Srd-
ce na dlani byla také ukázka Ax-
manovy techniky hmatového mo-
delování, jež je vhodná pro nevi-
domé a duševně postižené.

Souběžně s akcí zasedala Ko-
mise Rady Asociace krajů ČR 
pro sociální záležitosti.

Kraj se otevřel pro obyvatele svých ústavů

Jihlava • Divadlo, hudba, ukázky ručních prací a čtyři kilometry dlouhý pa-
pírový řetěz. I tak vypadalo už druhé setkání domovů důchodců a ústavů so-
ciální péče v sídle kraje. Akci s názvem Srdce na dlani II zaštítil radní pro 
sociální věci Jiří Vondráček (KDU-ČSL). 
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Ukázky ručních prací.

Hmatové modelování.

Se čtyřkilometrovým řetězem je opravdu práce.

Sportovci z DD Pošná.

Divadelní představení probouzí 
fantazii.

Ve zdravém těle zdravý duch! Fo-
tografie: Luboš Pavlíček

Do přírody se 
vrací sovy pálené

Humpolec • Sov pálených je na Vysočině o osm víc. Hejtman Miloš Vy-
strčil zprostředkoval spolu se svým středočeským protějškem Petrem Ben-
dlem kontakt mezi ornitology z Kladenska a Pelhřimovska a ti pak spolu-
pracovali na vypuštění ptáků do přírody. Celý příběh začal u televizní re-
portáže o mizení sov z přírody Vysočiny. Tu viděl středočeský hejtman, 
kontaktoval svého kolegu Miloše Vystrčila a podařilo se pak najít alespoň 
částečnou pomoc. Kladenští ochranáři dali osm ptáků kolegům z Vysočiny 
darem. Odborníci je vypustili na vhodném místě do volné přírody a věří, že 
alespoň některé na Vysočině zahnízdí. „Mám z takového výsledku radost. 
Vypadá to jako maličkost a přitom jde o záchranu celého živočišného dru-
hu v našem kraji,” řekl měsíčníku Kraj Vysočina Miloš Vystrčil.

Vysočina • Jak zajistit, aby pla-
ty zaměstnanců v sociálních služ-
bách rostly. To bylo jedno z hlav-
ních témat Komise Rady asociace 
krajů ČR pro sociální záležitosti, 
která se sešla v Jihlavě.

Vláda svým nařízením zvyšuje 
platy zaměstnanců v sociálních 
zařízeních, problém je ale v tom, 

že ta jsou příspěvkovými organi-
zacemi krajů a ty na takové zvy-
šování už od státu nedostávají pe-
níze. Například na Vysočině zna-
mená vládní zvýšení mezd o osm 
procent (zdravotníkům v sociál-
ních zařízeních ) navíc tři milio-
ny do konce roku a deset milio-
nů příští rok. „Souhlasíme se zá-

měrem ocenit náročnou práci za-
městnanců v sociálních službách 
vyššími mzdami. Trváme ale na 
tom, že zvýšené náklady na mzdy 
musí státní rozpočet krajům kom-
penzovat,“ popsal závěry komise 
krajský radní pro sociální věci Ji-
ří Vondráček (KDU-ČSL). 

Komise se také shodla na nut-

nosti nepodceňovat financování 
sociálních služeb zajišťovaných 
neziskovým sektorem. Vyzva-
la také poslance k urychlenému 
projednání zákona o sociálních 
službách. „Naše iniciativa má vý-
sledek. Sněmovna zákon zařadi-
la na pořad jednání,“ doplnil Von-
dráček.

Platy v sociálních zařízeních mají růst

Žďár nad Sázavou • Soutěže pro děti, lukostřelba nebo třeba výtvar-
né dílny. I tak vypadala Diecézní pouť rodin, kterou za podpory kraje 
Vysočina hostil na začátku září areál žďárského kláštera.

Pontifikální mši celebroval brněnský biskup Vojtěch Cikrle. Pro 
zhruba dvě tisícovky účastníků bylo připraveno také loutkové divadlo, 

přednášky pro rodiče a mládež a pohádková zahrada. Poutníci měli 
prohlídky zámku, kláštera a přilehlého kostela na Zelené Hoře zdarma. 
„Když se lidé spolu setkávají a mluví spolu, daří se předejít mnohým 
problémům a také najít posilu pro životní těžkosti,“ vysvětlil smysl 
podobných setkávání krajský radní Jaroslav Hulák (KDU-ČSL). 

Pouť rodin byla příležitostí k setkávání lidí

Znečištění povrchových vod 
se v plánech na stavby čistíren 
a ve všem, co s tím souvisí, pře-
počítává na takzvané ekvivalent-
ní obyvatele. Jednoduše řeče-
no – spočítají se lidé, kteří v ob-
ci bydlí podle speciálního klíče 
se připočítají provozovny, země-
dělství a průmysl a konečné čís-
lo tak tvoří právě počet ekviva-
lentních obyvatel. Obce, jež ma-
jí 2000 takových jednotek a ví-
ce, patří do seznamu, podle 
kterého se Česká republika Bru-
selu zavázala do roku 2010 čis-
tírny a kanalizace dostavět. To 

samozřejmě znamená, že tako-
vá obec na čistírnu dostane ta-
ké dotaci z evropských i národ-
ních zdrojů. 

Přitom byl vládní seznam pů-
vodně vytvořený na základě 
podkladů z krajů zejména na 
základě Plánů rozvoje vodovo-
dů a kanalizací schválených za-
stupitelstvy jednotlivých kra-
jů a opravdu ještě do července 
obsahoval 40 obcí. Plán rozvoje 
vodovodů a kanalizací kraj Vy-
sočina zpracoval za spoluúčasti 
ministerstva zemědělství, které 
jej i odsouhlasilo. Dnes je situ-

ace jiná a deset měst a obcí v se-
znamu chybí. „Nejsou to žádné 
sporné případy. Všech deset obcí 
je v Plánu roz-
voje vodovo-
dů a kanaliza-
cí kraje Vysoči-
na jednoznačně 
vymezeno jako 
ag lomerace ,“ 
říká krajský 
radní pro vod-
ní hospodářství 
Ivo Rohovský (ODS). Proto už 
se obrátil na příslušná minister-
stva, aby mu vládní krok vysvět-

lila. „Většina z těchto deseti ves-
nic už věnovala obrovské peníze 
na výkup pozemků pro čistírny 
i na přípravu projektů, a pokud 
teď přijdou o dotace, je to stejné, 
jako by ty peníze ze svých roz-
počtů vyhodily oknem,“ stýská 
si Rohovský.

Kraj teď čeká na odpověď 
z Prahy a podle ní se hodlá zaří-
dit dál. „Nemůžeme bohužel nic 

víc udělat. Je to 
vládní rozhod-
nutí, i když po-
strádá logiku 
a smysl. Důvo-
dem je pravdě-
podobně ušet-
ření peněz na 
stavby čistíren 
odpadních vod 

a kanalizací v rámci celé Čes-
ké republiky, jiné vysvětlení ne-
mám,“ dodal Ivo Rohovský. 

Obce mohou přijít o dotace
Vysočina • Deseti městům a obcím z našeho kraje vážně hrozí, že nebudou 
mít postavenou nebo opravenou čistírnu odpadních vod a kanalizaci, ačko-
liv ji plánují. Vláda je totiž vyřadila ze seznamu aglomerací o velikosti nad 
2000 ekvivalentních obyvatel. Důsledkem vládního kroku je fakt, že tyto 
obce nemusí dostat státní ani evropské dotace.

Obce, které vláda 
vyškrtla ze seznamu:
Batelov, Bohdalov, Černovice, 
Horní Cerekev, Hrotovice, Ka-
menice, Křižanov, Měřín, Svrat-
ka a Ždírec nad Doubravou.


